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Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej 
                 

            Ročník 32 

                    číslo 7 

                    14. září 2023 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu! 

 

 

Vážení čtenáři, 

vítám vás opět na stránkách našeho 

časopisu. Od posledního čísla uplynul již 

poměrně dlouhý čas, léto nás překvapilo 

mimořádně horkými dny i nezvykle velkými 

srážkami a teplotními výkyvy. Nejen léto, ale i 

vláda nám dala zabrat. V posledních letech byl 

tento zářijový úvodník věnován pravidelně 

volbám, letos nás však, po mnoha letech, žádné 

volby nečekají. V příštím roce však budou 

hned troje volby – do Evropského parlamentu, 

Senátu PČR a do krajských zastupitelstev.   

Ač se může zdát, že zabývat se již nyní 

příštími volbami je skutečností, že především 

přípravou na evropské volby se zabývají snad 

všechny strany a hnutí, které se budou chtít těchto 

voleb zúčastnit. Není ostatně divu. Nejde jen o to 

připravit volební program a vytipovat možné 

kandidáty. V tomto období jde především o to, 

jakým způsobem se těchto, ale i krajských, voleb 

zúčastnit. To znamená jít do voleb samostatně či 

v koalici s dalšími volebními subjekty. Pokud 

bude platit druhá varianta, bude třeba se s partnery 

shodnout i na společném volebním programu i 

společné kandidátce. Jistě je každému jasné, že 

takováto jednání budou složitá, neboť budou 

znamenat kompromisy od všech účastníků 

budoucí koalice právě v tvorbě volebního 

programu i ve složení kandidátky. 

Nejinak je na tom i KSČM. Soudružka 

Konečná již bez dalších podrobností veřejně 

oznámila, že komunistická strana půjde do 

evropského volebního klání společně s dalšími 

subjekty. Se kterými je zatím věcí vyjednávání. 

To je samozřejmě věcí vedení strany. Přípravou 

voleb, a to obojích, se v příštích měsících budou 

zabývat i další stranické orgány počínaje 

výročními členskými schůzemi základních 

organizací. Ty se uskuteční od září do 10. října, 

následovat budou konference. Naše městská se 

uskuteční 11. listopadu, krajská pak 9. prosince. 

Z pohledu voleb půjde, jako již tradičně o 

stranické primárky. Účastníci na těchto jednáních 

posoudí návrhy volebních programů a předloží 

návrhy na jejich doplnění či změny. Současně 

navrhnou a doporučí kandidáty pro příslušné 

zastupitelské funkce. To bude zvláště důležité, 

neboť půjde o to navrhnou jednotlivé kandidáty 

výhradně na základě jejich osobnosti. V případě 

přípravy jednání VČS i konferencí tak bude třeba 

naplňovat heslo Lidé s lidmi. To znamená 

diskutovat nejen uvnitř strany, ale především 

s občany – sousedy, kolegy z práce apod. jak o 

záležitostech volebního programu, tak o možných 

kandidátech. Věřím, že tak společně najdeme ty, 

kteří přesvědčí veřejnost, že má smysl nás 

komunisty volit, že jsme na jejich straně.  

             Aleš RŮČKA 
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Jednal ÚV KSČM 

 V sobotu 24. června se na svém 5. zasedání sešli členové Ústředního výboru KSČM. Po 

úvodním vystoupení předsedkyně ÚV s. Konečné byla projednána řada materiálů a dokumentů.  

 Jako vždy se ÚV vyjádřil k aktuálním 

celospolečenským otázkám. V této souvislosti 
schválil stanovisko KSČM odmítá přítomnost 

jakýchkoliv cizích vojsk na území ČR! Dále schválil 

materiál Přístup KSČM k daňové reformě a rovněž 

materiál „Postup zkvalitnění práce se sympatizanty 

KSČM“ včetně souvisejících úkolů. V rámci 

aktuálních vnitrostranických záležitostí členové ÚV 

projednali a schválili materiál „Zásady výběru 

kandidátů a sestavování KL KSČM pro volby do EP 

a do krajských zastupitelstev“. V té souvislosti 

zrušili platnost dokumentu „Zásady výběru 
kandidátů a sestavování KL“ platných od r. 2015. V 

souvislosti s přípravou nastávajících výročních 

členských schůzi základních organizací vyškrtl 

z programu VČS, okresních a krajských konferencí 

bod „Projednání stavu přípravy politického 

programu strany“. ÚV rovněž schválil Rámcový 

plán práce VV ÚV KSČM a ÚV KSČM na II. pololetí 

2023. 

Důležitým materiálem  
schváleným ÚV v souvislosti s 

prezentací strany ve veřejném 

prostoru je „Grafický manuál 

KSČM“. Protože materiál  obsahuje zásadní změny, 

jež mohou zajímat i širší veřejnost, je vhodné podat 

širší vysvětlení: V úvodu je uvedeno:  Tento stručný 

grafický manuál strany slouží jako základní 

informační zdroj k jednotnému vizuálnímu stylu 

Komunistické strany Čech a Moravy. Prostředky 

jednotného vizuálního stylu jsou logotyp, barvy a 

písmo. Jednotné a správné dodržování vizuálního 

stylu spoluvytváří image strany, a tím posiluje 
vnímání její jednoty a modernosti. Grafický manuál 

strany definuje logotyp KSČM, jeho možné varianty 

a použití. Dále definuje základní a doplňkové barvy 

a základní a doplňkové písmo strany a jeho použití. 

Co není v tomto manuálu výslovně povoleno, je 

zakázáno. Dále se uvádí: Základní logo 

Komunistické strany Čech a Moravy vychází ze 

staršího používaného loga, je plnobarevné, bez 

symbolu třešní a s plnou hvězdou:  

Nad písmenem M je umístěna hvězda, která není 
pravidelná, ale je lehce de formovaná na výšku. Jde 

o základní variantu loga a je doporučováno jej pou 

žívat  všude tam, kde je to možné, v této základní 

podobě. Dále je řešeno barevné provedení loga (kdy 

celé základní logo KSČM je plnobarevné, v jedné 

tmavší červené barvě. Tato barva je základní barvou 

strany a je nutné dodržet její specifikaci. Je 

vyloučeno logo jakkoli obarvovat, či používat v 

jiných barevnostech), inverzní varianta loga, jeho 
ochranná zóna. Jsou rovněž vyjmenovány  zakázané 

varianty, z nichž důležité je třeba uvést, mimo jiné, 

především používat obrysovou variantu loga, 

používat hvězdu bílou s červenou obrysovou linkou 

a používat logo s třešněmi. ÚV uložil řídit se při 

jakékoli prezentaci KSČM výhradně tímto 

Grafickým manuálem KSČM. 

 Příští zasedání ústředního výboru je svoláno 

na 23. září, Echo opět přinese základní informaci o 

jeho jednání.                                    Aleš RŮČKA 

 

Ústřední výbor KSČM i jeho výkonný výbor se na svých jednáních pravidelně 

vyjadřují k aktuální i mezinárodní m politickým problémům. Uvádíme tři z nich: 

Komunisté odsuzují stupňující se 

asociální politiku vlády 

(Praha, 14. 7. 2023) Petr Fiala v zoufalé snaze 
zmírnit odpor občanů České republiky k asociálním 

krokům, které vláda představila Poslanecké 

sněmovně ve formě konsolidace veřejných financí, 

veřejně prohlašuje, že díky krokům vlády klesla 

inflace pod 10 % a že návrhy tzv. úsporných 

opatření běžná rodina skoro nepocítí. 

Komunisté striktně odmítají propagandistická 

tvrzení předsedy vlády, která rozhodně se rozhodně 

nijak nezasloužila například o pokles cen elektřiny a 
plynu na burzách či pokles cen pohonných hmot.  

Oproti roku 2020 se ceny zboží a služeb v ČR 

zvýšily o třetinu a na původní výši se již nikdy 

nevrátí. Přiblížily se tak 90 % průměru EU, ačkoliv 
naše mzdy za průměrem EU zaostávají daleko více. 

Reálné mzdy pak v ČR klesly o 8,5 %...Je tedy 

zřejmé, že samochvála Petra Fialy rozhodně není na 

místě. 

KSČM zároveň odsuzuje vládní snahu utajit dopad 

tzv. úsporného balíčku na pracující a na 

nejzranitelnější skupiny obyvatel, tedy seniory, 

zdravotně postižené a mladé rodiny s dětmi.  

Tvrzení Petra Fialy, že se běžné rodiny asociální 
škrty dotknou jen velmi málo, považují komunisté 

za hanebný a lživý cynismus. 
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KSČM dlouhodobě navrhuje, aby stát řešil propad 

veřejných financí takovými kroky, na kterých se 

budou podílet především ti nejbohatší. 

KSČM mimo jiné požaduje: 

• Progresivní zdanění fyzických a právnických 

osob 

• Zamezení odlivu kapitálu z České republiky 

• Zavedení sektorové daně 

• Zavedení daně z luxusu 

• Zavedení miliardářské daně 

• Snížení výdajů na zbrojení 

• Sloučení zdravotních pojišťoven a ponechání 

pouze jedné 

• Zrušení podpory politických neziskovek 

• Redukci počtu ministerstev 

                                               VV ÚV KSČM   

KSČM vyzývá odboráře ke spolupráci 
(Praha, 14. 7. 2023) Pokles reálných mezd, drastické 

zdražování, nárůst chudoby, navýšení věku odchodu 

do důchodu, nedostupné bydlení a snaha o další 

zpoplatnění zdravotní péče - to je vizitka současné 

pravicové vlády ODS, KDU-ČSL, TOP09, STAN a 

Pirátů.  

Snad jedinou oblastí, které se nedotýkají vládní 

škrty, jsou platy politiků a výdaje na zbrojení.  
KSČM s takovým přístupem, který je v zásadním 

rozporu se zájmy pracujících, rozhodně nesouhlasí!  

V reakci na to, jak dnešní vláda likviduje sociální 

jistoty a útočí na pracující a nejvíce zranitelné 

občany, vyhlašují jednotlivé odborové svazy 

stávkovou pohotovost.  

KSČM od počátku podporuje veškeré protivládní 

aktivity odborů a obrací se na všechny jejich členy s 

výzvou ke spolupráci!   

KSČM považuje odbory za klíčovou organizaci pro 
obhajobu zájmů pracujících, a to nejen na 

pracovištích. Je proto správné, pokud se právě 

odboráři přidávají k organizování protivládních 

protestů, demonstrací a stávek (a to včetně případné 

generální stávky), na kterých jsou komunisté 

připraveni spolupracovat.  

I v rámci společného zápasu proti současné vládě 

hodlá KSČM usilovat o zvyšování mezd, prosazení 

důstojných důchodů či zajištění bezplatného školství 

a zdravotnictví.  
Neváhejte nás proto kontaktovat!    VV ÚV KSČM 

KSČM: Schválení „obranné“ smlouvy je 

zradou na občanech ČR! 

 (Praha, 21. 7. 2023) Poslanecká sněmovna 

schválila tzv. obrannou smlouvu mezi ČR a USA. 

Po Senátu, který tak učinil již v minulém týdnu, 

chybí k definitivní ratifikaci této smlouvy jen 

podpis prezidenta Petra Pavla. KSČM vyzývá 

prezidenta republiky, aby svůj podpis pod tuto 

smlouvu nepřipojil a odmítl ji. 

 Uzavření tzv. obranné smlouvy neměla ve svém 

volebním programu žádná z politických stran, které 

jsou v Poslanecké sněmovně zastoupeny, a tudíž k 

jejímu vyjednání ani schválení neměly žádný 

mandát od občanů České republiky. Přesto se jejím 
schválením parlamentní strany vzdaly značné části 

svrchovanosti České republiky.  

Schválené doprovodné usnesení, které prosadilo 

hnutí ANO a jež mimo jiné lživě konstatuje, že 

dohoda přispívá k prohloubení spolupráce s USA a 

vyšší bezpečnosti České republiky a neopravňuje 

rozmístit na našem území jaderné zbraně ani u nás 

budovat americké vojenské základny, je jen 

alibismem Andreje Babiše. USA na našem území 
nepotřebují mít vlastní základny, neboť smlouva jim 

umožňuje využívat ty naše a v rámci nich si budovat 

své objekty, kam nebudou mít české orgány žádný 

přístup a nebudou mít nad nimi kontrolu. Na to, jaké 

zbraně zde pak budou USA skladovat, nebude mít 

naše republika žádný vliv! KSČM protestuje proti 

schválené „obranné“ smlouvě a důrazně ji odmítá. 

Tato vazalská smlouva nepovede k větší bezpečnosti 

České republiky, jak její přívrženci prohlašují, ale 

naopak se z České republiky stane legitimní cíl 
nepřátel USA a naše území může kdykoli sloužit k 

agresi USA proti jiným zemím!  

Hnutí ANO svým hlasováním pro tuto smlouvu 

ruku v ruce se současnou asociální pravicovou 

vládou Petra Fialy, včetně ministryně války Jany 

Černochové, opět ukázalo, že nepředstavuje 

žádnou skutečnou alternativu. Svým postojem 

navíc zradilo většinu občanů, kteří mu ve volbách 

dali svůj hlas.      

    vedení KSČM 

 

Malé zamyšlení Aleše Růčky o tom, že vše souvisí s volbami 

 Období léta, kdy Echo nevychází, mi dalo možnost pečlivě se zamyslet nad obsahem tohoto 

mého říjnového zamyšlení. Události hodné, aby se nad nimi člověk zamyslel, se na nás jen valily. 

Uvedu jen některé: z těch zahraničních je to nepochybně válečný konflikt na Ukrajině a vše co s tím 

souvisí (např. obilná dohoda), podpis tzv. obranné smlouvy s USA, Istanbulská úmluva či migrační 

pakt. Z domácích pak, vedle nejrůznějších skandálů vrcholných politiků na nejrůznějších úrovní je  
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bezesporu vládní opatření k úpravě rozpočtu (já tomu říkám nic neřešící balíček opatřeníček) opět se 

vším co s tím souvisí – důchody, daně, růst cen, … 

 

I ekonomové chápou, že smyslem onoho „balíčku 

úsporných opatření“ není ozdravět ekonomiku, ale 

přelít peníze z ostatních rozpočtových kapitol do 

výdajů na zbrojení. Řeči o zajištění míru a o 

nutnosti obrany mají zakrýt skutečnost, že 

výsledkem urputného zbrojení může být pouze 

vyústění do velké války, v lepším případě se 

vynaložené prostředky rozplynou v neuvěřitelně 

neproduktivní mrhání prostředky.  Většině občanů 

je zcela jasné, že díry v rozpočtu budou platit 

sami, těch skutečně bohatých se to dotkne 

minimálně, či vůbec, někteří na tom dokonce 

vydělají! Žel, i když víme, že z vlastních, svou 

prací vydělaných peněz sanujeme neschopnost a 

nekompetentnost současné vlády naší republiky, 

stále jí vlastní nečinností umožňujeme v jejich 

protilidovém, ba protistátním řízení našeho 

společného státu pokračovat! Na demonstracích se 

nás schází málo, málo je i podpisů na příslušných 

peticích. To je třeba změnit. Nestačí jen nadávat 

ve frontě před pokladnou či v hospodě. To samo 

změnu vlády nepřinese. A že je třeba vládu 

změnit, k tomu nás ona sama nabádá konkrétními 

výsledky své práce za necelou celou polovinu 

svého mandátu.  

Když však nemám možnost chodit na 

demonstrace a bojím se podepsat petice zbývají 

ještě volby. I když se netýkají přímo poslanecké 

sněmovny, přesto, jak říká premiér, vysílají signál, 

jak jsou občané spokojeni s prací reprezentantů 

stran a hnutí tvořících současnou vládní koalici. 

V příštím roce nás čekají na jaře volby do 

Evropského parlamentu, na podzim do krajských 

zastupitelstev. To budou možnosti vyjádřit svou 

spokojenost s oněmi stranami. Pochopitelně je 

budou volit jejich členové a příznivci. Ale koho 

budou volit ti, kteří doplácejí na chyby 

představitelů stran vládní koalice? Koho budou 

volit důchodci a budoucí důchodci, námezdně 

pracující, OSVČ i příslušníci střední třídy, na 

snižování i jejich životní úrovně se vláda tak 

úspěšně podílí? Oni snad nebudou věřit, že vládní 

strany jsou schopny vygenerovat kvalitnější 

kandidáty, než jsou ti, jež posadili do vládních 

křesel. Reálně tak hrozí, že do lavic 

europarlamentu i krajských zastupitelstev zasedne 

až druhá, a tedy ještě méně odborně způsobilá 

garnitura.  

Předpokládám, že většině z výše 

jmenovaných je jasné, důchodová reforma vůbec 

není důchodovou reformou, ale souhrnem nástrojů 

pro zalepení děr v rozpočtu. Neustále slyšíme 

nepravdivá tvrzení, že za deset let už na důchody 

nebude. A protože to není pravda, současná 

důchodová opatření ani náhodou nemohou přispět 

k nápravě současného důchodového systému. 

Současné nastavení daní, struktura státních 

výdajů, neexistence promyšlené populační 

politiky tak nutně vede k dalšímu propadu a ještě 

úpěnlivějšímu volání po skutečné důchodové 

reformě. To poznají, bohužel pozdě, všichni 

budoucí důchodci.  

Často slýchám: Proto jsem v srpnu klíčema 

nezvonil. Je dobré si to uvědomit. Současně si 

uvědomit, co jsem tenkrát tím zvoněním klíčema 

spolupůsobil. Je dobré si uvědomit, že to jak se 

chová současná vláda k nám – obyčejným 

občanům umožnili voliči, kteří při posledních 

volbách dali stranám a hnutím současné 

pětikoalice svůj hlas. Vždyť pokud jsem tenkrát 

zvonil klíčema, přispěl jsem svým osobním dílek 

k mocenskému převratu. Stejně tak, pokud jsem 

volil v posledních parlamentních volbách strany 

současné pětikoalice mám svůj osobní podíl na 

dnešním stavu hospodaření této naší vlasti. Mám 

svůj osobní podíl a díl zodpovědnosti za všechny 

strasti jež vláda přinesla a přináší, ať je to vysoká 

inflace, zvyšování cen energií, daní, cen i 

základních potřeb, za nehorázné okrádání 

důchodců, … Obecně za špatné hospodaření naší 

země. I když si to  třeba tak tvrdě nepřiznám, je to 

tak.  

Je proto dobré si již dnes řádně promyslet, 

komu dám v příštích volbách svůj hlas. Je dobré 

se o tom poradit s ostatními. Je třeba vždy vzít 

v úvahu, že je třeba řešit příčiny problémů, nikoliv 

jejich důsledky. Příčinou jsou hlasy voličů pro tu 

nesprávnou stranu (hnutí), jež umožní vládnout 

nesprávným lidem, jako se to stalo v posledních 

parlamentních volbách. Teď nezbývá než se snažit 

řešit důsledky, což ve své podstatě znamená 

změnit vládu. Je otázkou, zda se najde dostatek 

lidí, kteří do toho půjdou. Mysleme na to všechno 

již dnes, neboť volební kampaně pro volby do EU 

se již pomalu rozjíždějí. Sledujme, kdo a s jakým 

programem se bude angažovat. Porovnávejme 

třeba, jak současní europoslanci hlasují – zda ve 

prospěch občanů ČR či v zájmu někoho jiného. 

Sledujme, co budou konkrétní kandidáti slibovat a 

porovnejme jak své sliby plní dnešní vládní 

pětikoalice. 
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Kamerový systém za komunistů bylo fízlování a nyní... 

 
Kamerový systém v období socialismu 

označovali lidé za hnusné komunistické 

fízlování, nyní naopak žádají kamer stále 

více kvůli nejen své bezpečnosti i ochraně 

zdraví, životů a majetku. V mrazivých 

listopadových dnech 1989 při demonstracích 

byla nad zaplněným centrálním náměstím 

Svobody v Brně na stožáru jediná pohyblivá 

kamera. Rozzuřený dav se snažil ve jménu 

svobody a demokracie sloup s "fizlovací" 

kamerou zbourat. Dnes sleduje dění na tomto 

náměstí kamer podstatně více a je to stále 

málo. 
Např. v plném proudu je výstavba kamerového 

systému v MČ Brno-Žabovřesky. Rozhodnutím 

Rady města Brna Žabovřesky v letošním roce 

získali podporu v rámci centrálního rozvoje 

městského kamerového dohledového systému, a 

to na výstavbu čtyř kamerových bodů 

v lokalitách: tramvajová zastávka Mozolky, 

Burianovo nám., zastávka  Stránského a 

Makovského náměstí. Realizací projektu je 

pověřena akciová společnost Brněnské 

komunikace, která dělá na rozvoji městského 

kamerového dohledového systému. 

»Na základě naší pravidelné komunikace s 

Městskou policií, máme k dispozici průběžné a 

cenné informace, na základě kterých se snažíme 

trvale zvyšovat bezpečnost v naší městské části. 

Jednou konkrétní věcí, na které pracuji již 

několik let, je zavedení kamerového systému na 

místa, která jsou z pohledu bezpečnosti 

problematická,« řekl lidovecký starosta MČ 

Brno-Žabovřesky Filip Leder. 

Protože jde o finančně dost nákladný projekt 

(rozpočet pro letošní rok z rozpočtu města 

počítá s výší bezmála sedm milionů korun), 

bude projekt kamerového systému v MČ Brno-

Žabovřesky rozdělen do dvou etap. V druhé 

etapě výstavby městského kamerového 

dohledového systému (MKDS) v Žabovřeskách, 

jsou vytypovány tyto lokality: Makovského 

náměstí – parkoviště před Billou, náměstí 

Svornosti – školní hřiště, OC Perla – horní a 

dolní vstup, ulice Tábor směrem k ulici Veveří, 

křižovatka Zborovská - Tábor, ulice Sochorova 

– Středisko sběrného odpadu, ulice Bráfova – 

garáže a podchod u ZŠ Jana Babáka. 

„Někdy je skutečně moc dobré mít možnost 

podívat se na věci z výšky a trochu se i „projít“ 

časem, protože záznamy z kamer mohou 

pomoci nejen při vyšetřování lokálních 

záležitostí, ale mohou být cenný zdrojem při 

vyšetřování trestné činnosti v širším intravilánu 

města. Navíc tento systém využívají všechny 

složky integrovaného dopravního systému 

města Brna a městské organizace dopravy,“ 

doplnil starosta Leder.          (vž) 
 

Co by tomu řekl Václav Havel? 

 

Není to tak dávno co visel na Národním muzeu 

velký portrét Václava Havla s nápisem „Havel 

navždy.“ Nejde o to, že takto se vytváří kult 

osobnosti, ale o to, že situace domácí i zahraniční 

usvědčuje současnou politickou reprezentaci z 

pokrytectví nejhrubšího zrna. V Kongresu 

Spojených států amerických při  vystoupení 

Václava Havla mu američtí politici tleskali ve 

stoje. Znamenalo to, že souhlasili s jeho 

představami o vytváření světa a Evropy bez 

blokového uspořádání tak, jak vyjádřili disidenti 

ve své Pražské výzvě, kterou Václav Havel 

podepsal? Kdo koho klamal? 

Pražská výzva byla poselstvím signatářů Charty 

77 mírové konferenci v Amsterodamu z 11. března 

1985. V jejím úvodu se píše:“Čtyřicet let nebyla 

na evropské půdě válka. Přesto není Evropa 

světadílem míru. Právě naopak:jako hlavní třecí 

plocha dvou mocenských bloků je místem stálého 

napětí, z něhož vzchází hrozba celému světu. 

Válka, která by tu vznikla, stala by se nejen 

světovou, ale pro svět pravděpodobně 

smrtelnou.“A tak signatáři Pražské výzvy navrhli 

celou řadu opatření, např. vytvářet bezatomová 

pásma a neutrální zóny, podporovat iniciativy k 

odzbrojování a dohody o neútočení, sbližování 

EHS a RVHP. Jak se uvádí v dokumentu dále: 

„Jinou takovou otázkou je stažení cizích vojsk. 

Navrhněme tedy, aby Severoatlantický pakt a 

Varšavská smlouva zahájily co nejdříve jednání o 

rozpuštění svých vojenských organizací, o stažení 

a odstranění všech jaderných zbraní v Evropě 

instalovaných či na Evropu namířených a o 

odchodu jednotek USA a SSSR z území jejich 

evropských spojenců. Součástí dohody by mělo 

být snížení stavu armád všech stran na evropském 
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kontinentu na úroveň, která by vylučovala obavy 

kohokoliv z možného přepadení.“ 

A jaká je realita posledních desetiletí? Varšavská 

smlouva se rozpustila, SSSR stáhl svoje vojska, za 

to NATO se nejen nerozpustilo, ale začalo se 

rozšiřovat směrem na východ až k ruským 

hranicím.  Spojené státy nejenže nestáhly svoje 

vojska z Evropy, ale svoje základny v Německu 

rozšířily o druhou svoji největší vojenskou 

základnu v Evropě, v Kosovu. To opravdu nelze 

chápat jako vyvolávání obav Ruska z možného 

napadení? A proces pokračuje dál. K čemu má 

sloužit připravovaná ratifikace vojenské smlouvy 

mezi ČR a USA? Rusko nás označilo za stát, který 

se k Rusku chová nepřátelsky, což naši politici 

překrucují tak, že nás označilo Rusko za nepřátele. 

I čtenářská gramotnost dostává na frak. My se 

sami prohlašujeme za nepřátele Ruska, aniž nám k 

tomu dalo Rusko nějaký podnět a ohrožovalo nás. 

Válka mezi Ruskem a Ukrajinou, z nichž ani 

jeden stát není ani členem NATO, ani EU? 

Válka mezi Ruskem a Ukrajinou stojí 

mnoho lidských obětí. A nemuselo k ní 

dojít, kdyby byly dodrženy Minské 

dohody, které měly garantovat Německo, 

Francie, Rusko i Ukrajina. A pak se z úst 

paní Merkelové dozvíme, že cílem nebylo 

je dodržet, ale vyzbrojit Ukrajinu proti 

Rusku. Proč? A tak zde máme válku v 

Evropě, která eskaluje do světového 

konfliktu. A místo jednání o míru a 

předkládání mírových iniciativ, jak 

požadovali signatáři Pražské výzvy, 

zbrojíme a jednáme o přijetí pro nás 

ohrožující vojenské smlouvy se Spojenými 

státy, která nás neochrání, jen vytvoří z 

naší země případný cíl a zatažení našich 

občanů do války s Ruskem. K čemu by 

Rusku byla naše upadající západní 

Evropa? Kdo má zájem na válce s 

Ruskem? Je to opravdu zájem našich 

občanů? “Demokratická a svéprávná 

Evropa nemůže existovat, je-li 

kterémukoliv občanu, skupině či národu 

upíráno právo spolurozhodovat o 

událostech ovlivňujících nejen každodenní 

život, ale samotné přežití.“ uvádí se v 

dokumentu Pražská výzva. Ptal se někdo 

našich občanů jestli chceme vstoupit do 

NATO?  Ptá se dnes někdo občanů v 

referendu jestli si přejí vojenskou smlouvu 

s USA? Může takovou smlouvu přijmout 

přechodně zvolený parlament bez znalosti 

vůle lidu, nositele moci ve státě a zavázat 

tak i další parlament a vlády na mnoho let 

dopředu? O jaké demokracii ještě stále 

mluvíme?                          Anna Štofanová                                                                             

 

Hraničáři vzpomínali 

11. červenec je kdysi slaven, dnes pouze  

pamětníky připomínán jako Den 

Pohraniční stráže. V roce 1951, tedy už 

před 72 lety přijalo tehdejší Národní 

shromáždění zákon o ochraně státní 

hranice. Také letos se hraničáři jižní 

Moravy při této příležitosti sešli ve 

Znojmě. Nechyběli ani zástupci KČP z 

Brna. Na fotografii u hraničářských 

praporů Václav Fišer.  

 

 

 

 
 

 

Tibor Dávid 

Ze sociálních sítí:  

Největším problémem nás lidí je, že jsme začali příliš důvěřovat elektronice, mobilům, 

tabletům atd. Přestali jsme si pamatovat telefonní čísla a některá důležitá fakta, protože víme, 

že stačí jít na internet. Jsme tam příliš ponořeni a předali jsme tam příliš mnoho funkcí svého 

mozku - a vede to k degradaci. Uvědomme si, že všechny tyto digitální technologie jsou 

především (jak říkají sami Američané) peníze a moc korporací, které potichounku zaměňují 

národní státy – vše ostatní je druhotné. 
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Výročí prvního pokusu o revoluci na Kubě 

Beseda k 70. výročí útoku kubánských povstalců na kasárna Moncada byla obsahem setkání členů a 

příznivců brněnské pobočky Společnosti česko-kubánského přátelství Lázara Cruze. 

 

 

 

 

Historií kubánské revoluce provedl posluchače a 

sledující promítaných dokumentárních fotografií 

znalec tohoto karibského ostrova a majitel Muzea 

česko-kubánského přátelství v Lukové na 

Ústeckoorlicku Milan Carbol. V muzeu 

uchovává vzácné artefakty z bojů Kubánců i z 

pomoci československých expertů při budování 

kubánského hospodářství dodávkami čs. 

investičních celků (např. cukrovarů, rafinerií, 

výrobních továren). V Československu se také 

tiskly a na Kubu vozily kubánské peníze. Fidel 

Castro s doprovodem byl na návštěvě také v Brně. 

 Pro Naši pravdu Jozef Štofan uvedl: »Před 70 

roky zaútočila sklupina  povstalců, soustředěná 

okolo Fidela Castra, na kasárenský objekt. To 

proto, že 26. července  tam byl karneval a 

revolucionáři předpokládali, že vojáci a lidé 

nebudou tak ostražití. Útok však nedopadl podle 

jejich představ. Diktátor Batista se mstil. Rozkázal 

za každého zraněného vlastního vojáka zastřelit 10 

zajatých povstalců, kteří se po boji ukryli v 

sousední nemocnici. Vězněný Fidel a další 

spolubojovníci se nevzdali, po propuštění se 

uchýlili do Mexika, kde se připravovali na další 

boj. Ten byl nakonec za podpory Kubánců v r. 

1959 završen vítězstvím nad Batistovým krvavým 

režimem.           Text a foto Václav ŽALUD 

 

 

Chystaná nevypověditelná smlouva s USA je podraz na lidi 

Krajskou mírovou demonstraci NE základnám a nové okupaci naší vlasti uspořádaly v pátek v 

podvečer na Malinovského náměstí v Brně spolky www.NEzakladnam.cz, www.pochodmiru.cz a 

další. 

 

Na pódiu se střídaly osobnosti s projevy na téma: 

Nechceme cizí vojska na území ČR, přičemž 

držení jaderných zbraní u nich v Česku není 

vyloučeno. Přítomnost armády USA znamená stát 

se vejenským terčem. Je to zásadní riziko pro naši 

suverenitu a svobodu. Účastníci podepisovali 

petice pro poslance a senátory s tím, aby 

neschvalovali špatnou smlouvu s USA, která 

udělá z ČR na 10 let nesvéprávného podřízeného 

vazala Spojených států amerických. Žádali, aby 

smlouvu s USA zákonodárci neratifikovali! 

Demonstraci NE základnám podpořili také 

komunisté. Václav Fišer z Klubu českého 

pohraničí řekl, že desítky let v ČR čelíme snaze 

přepisovat českou historii podle aktuálních 

politických potřeb. V Brně se to projevuje při tzv. 

Pouti smíření která nepravdivě odkazuje na odsun 

Němců z Brna po válce do Rakouska. Pochody 

smíření podnikají sudetští Němci a jejich příznivci 

z Pohořelic do areálu Augustiniánského opatství 

na Mendlově náměstí v Brně. Pochod v 

protisměru po trase, kudy směřoval odsun Němců 

v květnu 1945 do Rakouska nazývají akt smíření. 

Má zpochybnit  historicky zdokumentovaný 

pochod přesunovaných Němců. Vlastenecký 

spolek KČP se nehodlá smířit s tím, že smíření má 

mít pro Čechy podobu kapitulace. »To je 

přepisování dějin v přímém přenosu za účasti 

Rakušanů, Němců a Sudetoněmeckého 

landsmanšaftu. KČP prosazuje ústřední heslo: Jen 

zůstane-li pohraničí české, zůstane českou celá 

naše vlast!« zdůranil Fišer. 

Velký aplaus sklidila na krajské mírové 

demonstraci v Brně europoslankyně a 

http://www.nezakladnam.cz/
http://www.pochodmiru.cz/
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předsedkyně KSČM Kateřina Konečná. Uvedla: 

V krajských městech budeme dělat demonstrace. 

Vláda ČR dojednala v absolutní tichosti smlouvu s 

USA, která bere suverenitu občanům ČR a dělá z 

nich občany druhé kategorie. Ministryně 

Černochová a jí podobní se o ní bojí diskutovat s 

občany. Stejně tak poslanci. Lidé kvůli tomu 

podepisují petice s už asi 18 000 podpisy. »Každý, 

kdo si tuto smlouvu přečte, po prvních 

odstavečcích zjistí, že je výhodná pouze pro USA. 

Nechceme tady americké nebo jakékoliv jiné cizí 

vojáky, chceme žít v suverénní zemi. Chceme aby 

se naše armáda starala o to, abychom se tady měli 

dobře (na náměstí zazněl potlesk přítomých). 

Nikoliv to, že dáváme Spojeným státům a její 

armádě k volnému používání veškerý náš majetek 

bez toho, abychom nad mím měli jakoukoliv 

kontrolu. Američtí vojáci u nás nebudou platit 

daně, nepotřebují žádná víza, v ČR pro ně 

nebudou platit české zákony,« osvětlila Konečná. 

Smlouva dle europoslankyně tvrdí, že Američané 

jsou kámoši, díky kterým se tady máme božsky. 

Před 33 lety nám přinesli demokracii. Nyní nás  

 

budou chránit což je to nejlepší, co se nám mohlo  

stát! Někdo si z nás může klidně udělat další 

členský stát unie. »Chci žít ve svobodné a 

suverénní ČR, kde se nebudu klanět před tím, co si 

přejí američtí vojáci. Ve smlouvě mají i odstavec o 

tom, že zde mají budovat neziskové organizace, 

které vám budou sdělovat co si máte myslet o tom, 

jak je to zde vše svělé, v pořádku. Kdyby se v 

Česku náhodou vyskytla z vůle lidu Spojeným 

státům nevyhovující politická moc, dle smlouvy 

USA udělají v ČR pořádek. Už nepotřebují jen 

vojenské základny, dle smlouvy dostanou do 

volného užívání majetek Armády ČR a se vším si 

mohou dělat co chtějí. To je zrada na občanech 

ČR! To protilidové vládě ČR nesmí projít! Srabi 

 
 

to udělali na tajno, aby patolízalsky ke Spojeným 

státům dosáhli svého. Této nejhorší vládě ČR za 

minulých 30 let v tom musíme 

zabránit,« zdůraznila Konečná. Vysloužila si 

skandování přítomných: Hanba vládě! a pískot. 

Dál poznamenala, že až se tento národ probere, 

dokáže velké věci, jako už mnohokrát v minulosti. 

Už proto, že tato česká vláda okrádá vlastní lidi. 

Uzavřít s Američany nevypověditelnou smlouvu 

na 10 let je neskutečné. Pokud to poslanci a 

senátoři schválí, pak jejich děti a vnoučata se jich 

budou ptát: "Mámo, táto, babičko, dědo, jak jste to 

mohli této zemi udělat?" 

                            (vž), FOTO - Václav ŽALUD 

 

NOVĚ V BUDOVĚ MěV KSČM 

 
V budově MěV došlo v letošním roce k zásadním 

změnám ve využití prostor. Proběhla 

rekonstrukce. V současné době se dokončuje také 

rekonstrukce výtahu, tedy části elektroinstalace. 

Co se týká obsazenosti prostor, přibylo nám 

několik nájemníků. V rámci projektu zabydlování 

vznikají  ubytovna pro 6 nájemníků a byt pro 

tělesně postiženou osobu. Prostory učeben se 

podařilo obsadit soukromou střední školou, která 

zde bude v pronájmu na deset roků. V souvislosti 

s tím, bude v budově zvláštní provoz a budou 

nastavena pravidla, která je nutno dodržovat. 

To nejdůležitější je, že v celé budově je zákaz 

kouření. Upraven byl také provoz sociálních 

zařízení v jednotlivých patrech a je nutno 

dodržovat instrukce, jak a které slouží pro 

veřejnost. Co nás k těmto změnám přivedlo? Je to 

několik důvodů. Co se týká sociální pomoci -

ubytovna, výdejna potravin a byt pro tělesně 

postiženou tak jediným důvodem je dělat politiku 

komunistů a pomáhat lidem v nouzi. Co se týká 

školy pomohli jsme vyřešit problém s 

nedostatkem prostor na území města Brna. S 

provozováním skončila také prodejna nábytku a 

bylo nutné najít nového nájemce, což se podařilo 

celkem rychle. Bylo nutno také tam provést 

rekonstrukce, které se co po finanční stránce 

podařilo rozdělit na nového nájemce a část na 
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KSČM.  Co lze k tomu podotknou, že všechny 

tyto změny výrazně pomohou s ekonomikou 

domu a její rekonstrukcí do budoucna. 

Poděkování patří všem kdo pomáhali od jarních 

měsíců až do konce prázdnin tyto změny 

realizovat a pomáhali při úklidech , stěhování  i 

úředničině. Myslím, že naše budova dostala 

rozměr jak by měla sloužit nám a občanům. Tak 

naplníme heslo s lidmi pro lidi. Možná nám to 

pomůže i získávat sympatie veřejnosti pro naši 

politiku.               Martin ŘÍHA 

 

 

Mnichovská zrada, sudetská zrada, lup československého pohraničí jako věčné 

memento našich dějin. 

Mnichovská zrada, sudetská zrada, lup 

československého pohraničí, jako věčné  memento 

našich dějin 

V září opět budeme připomínat tragické výročí 

okupace československého pohraničí hitlerovci. 

Té hitlerovské okupace, kterou pilně a 

systematicky připravili českoslovenští Němci, se  

svými předáky Henleinem, Frankem, Mayem, 

Rohanem,  U.F. Kinskym, Khuen Belassim, 

Schwabem, Judexem, Dubskym, a řadou dalších 

henleinovských bídáků. Všechno to byli pozdější 

váleční zločinci. Snahy o rozbití Československa 

se strany tzv. Sudetoněmců v čele s Logdmanem 

von Aue před Henleinem, se datují již od samého 

vzniku ČSR. Od vzniku iredentistických čtyř 

provincii Sudetenland, Deutschböhmen, 

Südmähren a Böhmerwaldgau, v roce 1918, které 

nová republika musela potlačit i vojensky podle 

saintgermainské dohody, přes různé provokace, 

formování útočných oddílů a spiknutí v 

poválečných letech republiky (spiknutí a proces s 

Volkssportem), až nakonec po útočné akce proti 

republice v letech 1937 až 1938 – útoky Ordnerů, 

a Freikorpsů, které byly organizovány nejen 

Henleinem, ale i přímo Hitlerem a jeho 

společníky. 

Totéž se týkalo i fašistického Maďarska, které se 

utvářely systematické útoky proti Slovákům za 

pomoci slovenské páté kolony sidorovců, 

hlinkovců a tisovců. Na dvou zámcích, jednom na 

Moravě, druhém v Čechách, na jižní Moravě v 

Emmanhofu u Hrušovan nad Jevišovkou a na 

Červeném Hrádku v Čechách, se konaly srazy 

turnérů, ordnerů a nacistické šlechty, kde se s 

britskými emisary Toynbeem a Runcimanem 

kreslily mapy odtržení českého pohraničí s 

průmyslem, pevnostmi a železnicemi od jádra 

české a moravskoslezské země. Na Červeném 

Hrádku roku 38 řvaly tisíce ordnerů před okny 

Runcimana, knížete Hohenlohe a Rohana své 

"Lieber Lord, befrei uns von der 

Tschechoslowakei! – Milý lorde, osvoboď nás od 

Československa!" 

Toto štvaní a válčení proti Čechům bylo spojeno s 

obrovskou persekucí – a dokonce i s vražděním 

českých civilů, vojáků, celníků, úředníků, učitelů 

a policistů. Tak bylo z našeho pohraničí vyhnáno 

250 tisíc Čechů, asi 20 tisíc Židů a neurčený počet 

Romů. Toto byla skutečné vyhnání – ne to, o 

kterém blouzní dnešní landsmané! 

Mnichovský diktát čtyř velmocí korunoval tento 

mezinárodní zločin z vůle Itálie, Německa, 

Francie a III.Reichu. 

Nikdo a nikdy nemůže popřít zločinnost takzvané 

Mnichovské dohody, která pro Čechy, Slováky a 

další skupiny naší země nikdy nebude ničím 

jiným, než Mnichovskou zradou či Mnichovským 

diktátem. Republice bylo upřeno právo bránit se 

vojenskou zradou Francie, která zradila vojenskou 

smlouvu s ČSSR a SSSR! Británie a Itálie pak 

spolu s Francouzi nadiktovaly a oktrojovaly 

českým velvyslancům příkazy dohody, přičemž 

Poláci a Rumuni vojensky zablokovaly jakoukoli 

pomoc SSSR s výhružkou, že budou bombardovat 

vojenskou pomoc Sovětů! Pevnosti dobudovány 

nebyly, obrana s pomocí Francie a SSSR byla 

proponována na 10 dní! To je pádná odpověď 

všem teoretikům blábolícím o možném boji a 

samostatné obraně. 

Proto president Beneš musel nejen abdikovat, ale i 

emigrovat a počítat s hlubokým omylem Západu, 

který nakonec v Británii po smrti Chamberlaina a 

nástupu Churchilla pozdě prozřel a musel se 

připravoval na válku s Hitlerem! 

President Beneš měl nejen pravdu, ale i 

strategickou schopnost – vybudoval zahraniční 

armádu Západu i Východu, věnoval se spolupráci 

s Moskvou, o které věděl, že bude napadena a 

nakonec bude hlavním motorem boje s fašisty. To 

vše se naplnilo mírou vrchovatou. Do boje o 

republiku se zapojili všichni vlastenci – 



 

10 

komunisté, sociální demokrati, sokolové, národní 

demokrati, orlové a další. Proti byli fašisté, sudeti, 

hlinkovci, kolaboranti. Předtím však občané 

republiky museli vytrpět vyhnání, vraždění, 

věznění ve fašistických mučírnách a 

koncentrácích nemajících světové obdoby.  

365 tisíc Čechoslováků padlo, bylo popraveno, 

nebo vyvražděno hitlerovci za pomoci tzv. 

Sudetoněmců. Vraždy tzv. Sudetoněmců  na 

Češích dodnes nebyly vyčerpávajícím způsobem 

popsány a landsmané by měli držet svá 

nevymáchaná ústa snad dalších tisíc let.  

Dalších 700 tisíc Čechoslováků bylo vyhnáno na 

otrocké práce do III.reichu. Zato Sudetoněmci 

dostali za uloupení pohraničí 1 milion 163 tisíc 

716 medailí od samého Hitlera! 

Takový je strašlivý odkaz lupu československého 

pohraničí, které Hitler nazýval "záborem tzv. 

Sudet" – území, které nikdy neexistovalo a jehož 

název byl uloupen jako toto území antickému 

zeměpisci Klaudiu Ptolemaiovi a vztahoval se 

pouze na jediné slezské pohoří Jeseníky! Dnešní 

pátá kolona českých obhájců a omlouvačů čs. 

Němců alias Sudetoněmců blábolí v médií 

nejrůznější lži o jakémsi vyhnání, a o jakýchsi 

"zločinech", přitom sami zakrývají své skutečné 

ohavné a neomluvitelné zločiny. I proto je nutné v 

našem národě si každoročně připomínat memento 

lupu českého pohraničí. Jak praví heslo Klubu 

českého pohraničí – "Jen zůstane–li české naše 

pohraničí, zůstane česká i celá naše zem!" Návrat 

landsmanů, přes všechny smiřovačky současných 

vládců, nesmí český národ nikdy připustit.                                        

Jiří Jaroš Nickelli  

 

Ohlédnutí za diskusním čtvrtkem 29. června 

Je téměř polovina září a lze namítnout, že prodleva celého léta je příliš dlouhá na připomínání 

červnových aktivit. Naopak myslím, že poslední Čtvrtek za připomenutí stojí už jen proto, že se 

pokusil shrnout celé předchozí pololetí a naší činnosti je třeba stále poskytovat kontinuitu. Nežijeme 

přece ze dne na den!? 
Nuže tedy krátce, ale účelně. Téma První pololetí 

letošního roku v mezinárodní i domácí politice - a 

co dál? nebylo voleno jako únikové. Ve spolupráci 

se s. Skálou, který se jej nemohl ujmout sám pro 

nepředvídané okolnosti, bylo zvoleno právě pro 

poukázání na dynamický vývoj politické situace a 
s cílem zorientování ve vztahu k politickému 

směřování KSČM. Pepu Skálu tedy zastoupil s. 

Fišer a vybraný sled událostí celé první poloviny 

roku 2023 započal hned 1. lednem, připomínajícím 

již 30. výročí obnovení „samostatného“ českého 

státu. V souladu s cílem setkání byly i v následné 

otevřené diskuzi bohatě probrány otázky okolností 

rozdělení dřívějšího Československa, včetně 

vyvrcholení událostmi současné volby nového 

prezidenta ČR Petra Pavla. Samozřejmě nebylo 
zapomenuto ani třídně zcela fatální selhání 

současných elitních „odborářů“. 

S tím pak úzce souvisí další intenzivně diskutované 

téma a to Dohoda ČR s USA o obraně, jejíž 

významná nebezpečí pro suverenitu ČR vláda 

úporně bagatelizuje. Upozorněno bylo na právě 

přijaté novely vojenských zákonů, které však rizika 

plynoucí z dohody umocňují (a vývoj situace to 

nekonspiračně potvrzuje). Odmítnuty byly také teze, 
že uzavření dohody je spojeno se „závazky 

k NATO“, protože tato dohoda nás nerecipročně 

podřizuje pouze zájmům USA! Témata pololetí 

uzavřela diskuze k tzv. červnové “Prigožinově 

vzpouře“, jejíž dodnes spekulované okolnosti 

čerstvě) vygradovaly do nového kola spekulací o 

dosud (tj. na konci srpna) živé a nejasné havárii 

letadla Sergeje Prigožina poblíž Moskvy. 

V přímé souvislosti s „politickými“ událostmi byla 

samozřejmě „na stole“ i těsně související témata 
hospodářská, otevřená dopady tzv. „obilné války“ o 

vývoz obilí z Ukrajiny do světa … No, do světa? 

Vždyť na údajích OSN je prokázáno, že z celého 

objemu „ukrajinských„ obilovin našlo cíl 

v přístavech hladovějících afrických zemí pouze cca 

3%! A nelze nevzpomenout ani tvrdé odmítnutí obilí 

ukrajinské „kvality“ v zemích sousedících s ČR – 

samozřejmě mimo ČR!  Diskutována byla také naše 

energetická bilance a výhled na budoucnost, 

samozřejmě při zohlednění důsledků nefunkčnosti 
energovodů z Ruska do Evropy (přičemž seriál 

„hledání“ viníka zejména řekněme řízených havárií 

plynovodů NS je již tragi-komický).  

Diskutováno bylo také veřejné tajemství předlužení 

západního světa, pohybujícího se na hraně 

finančního krachu. Situaci rychle zhoršují dopady 

politiky proxy války na Ukrajině, mezi jejíž 

důsledky patří i posilování více ekonomického než 

politického sdružení zemí BRICS a také 
krystalizující hrozba exekuce záruky evropských 

zemí Západu za dluhy Ukrajiny – Spojeným státům 

americkým!  
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Do rámce diskuze se v této souvislosti dostalo 

připomenutí, z jakého to marastu se konkrétně ČR 

dostala k současnému „blahobytu a prosperitě“ 

v důsledku „řízení“ ekonomiky polistopadovými 
vládami. Z kdysi minivelmoci kvalitní průmyslové 

výroby a vývozu jsme po 30 letech od obnovení 

kapitalizmu dospěli ke 30 procentu domácností 

ohrožených chudobou, ekonomikou jedoucí na dluh 

a vysokým podílem kritické infrastruktury v cizích 

rukou. Československo v období socializmu 

vyváželo do světa investiční celky, tj. stavělo na klíč 

v rozvojových zemích světa továrny různého 

produkčního zaměření - cukrovary, rafinerie, 

teplárny a elektrárny. Češi internacionálně učili 
partnery v rozvojových zemích postavit se 

ekonomicky na vlastní nohy. Dnes vládnoucí parta, 

která zastupuje jen 28 procent ze všech voličských 

hlasů v ČR, prosazuje demokracii naruby a likviduje 

český stát. 

 Diskuze nebyla ušetřena ani tematická otázka – co 

dál? Je mnoho názorů, jak z problému ven. Je 

obecně zřejmé a nezbytné, že jak Český průmysl, ale 

i zemědělství a potravinářství, tak dnes už i vůbec 
státnost  musí být znovu postavena na vlastní nohy - 

namísto soudních postihů za názor. »Pokud nechce 

politická levice dál skomírat v ústraní, musí se 

zbavit vzájemného hašteření a spojit se do houfu s 

jednotným postupem a měly by si toho být vědomy 
zejména odbory. Zarážející je, že největší 

odborářský svátek, který vznikl koncem 19. století v 

USA, tedy 1. Máj, spojovaný s počátkem skutečně 

efektivního celosvětového revolučního hnutí  

jihomoravské odbory letos cela opomněly. Měly by 

se vzpamatovat a hájit zájmy všech pracujících, 

nikoliv jen svých prominentních členů.« konstatoval 

s. Fišer, který dále uvedl, že  
»jde o zachování české státnosti. Představitelé 

politické levice by si neměli hrát na svoji 
výjimečnost. Komunisté musí usilovat o renesanci 

myšlenek socializmu vysvětlováním podstaty 

zbavené nánosů špatné praxe.„ 

Odpoledne uzavřel Václav Fišer konstatováním, že 

ačkoliv (nepochopená) teorie předpokládá 

přirozeným spádem nahrazení kapitalistické formy 

společnosti komunistickou, tak bez vlastního 

přičinění nejen nedojde k socialismu, ale s koncem 

kapitalismu naopak jen ke konci lidstva. 

                                             Václav FIŠER 

 Foto václav Žalud 

 

Panoptikum kuriozit se rozrůstá 

 Nevkus a hnus slaví v Brně orgie. Po instalaci vibrátoru na náměstí Svobody, nebo byl dřív exekutor 

před Nejvyšším správním soudem(?), přibyla na Moravském náměstí podivná dlouhonohá hajtra, u níž se 

ujalo pojmenování Koňafa. Turisté ji obdivují ze všech stran a hlavně jí koukají pod ocas. Fotky pak letí do 

všech koutů... Kdo ví, já už si nepamatuju a ani to není podstatné… Nyní se nejnovější ozdobou starobylého 

Dominikánského náměstí přímo pod okny Nové radnice stala podivná trojice trub z Jericha,  Vlastně z 

Mníšku u Liberce, kde byly 200, 450 a 1000kg vážící měděné a posléze patinované 1,4; 1,8 a 2,4 metru 

vysoké objekty odlity. Vedení radnice se dme pýchou,jakže nám ten štatl opět krásně vyzdobilo, autoři 

Tomáš Pavlacký a Michael Gabriel spokojeností, neboť za svůj nepochybně vrcholný výtvor inkasovali 8,3 

milionu korun. Měsíční provoz podivných monster , v letních měsících vyfukujících osvěžující vodní páru 

vyjde na 124 tisíc. Co to bude foukat v zimě netuším. Trojice vagin( i s tímto pojmenováním jsem se už 

setkal) ale účel plní – zaplnila prost or, na kterém už nebude nejspíš možno demonstrovat. 
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Co jsem napsal, je můj osobní názor. Vám se třeba naopak onen výtvor líbí. Pak tedy pardon..         

                                                                                                

Tibor DÁVID, foto Václav ŽALUD 

 

 

Nové číslo Lípy 

V červnu vyšlo druhé letošní číslo čtvrtletníku 

výboru národní Kultury LÍPA. Jako vždy 

obsahuje články, úvahy i komentáře autorů 

tradičně do časopisu přispívajících. 

Upozorňujeme na některé z nich: 

 Pro uvedení úvahy Tomáše Syrovátky, 

kterou nazval České národní obrození mělo 
inspiraci v české reformaci  se nehodí lépe nic, než 

jeho vlastní PS uvedené v závěru: „Když se jeden 

podívá na mainstreamová média a na vládnoucí 

politiky, je znechucen. Co se zlepšilo od dob 

Komenského? Proč se on celý život tak namáhal a 

tak moc vše sepisoval pro zlepšení světa? Ta 

zvlčilost a korouhvičkářství mocných a jejich 

pomahačů stále roste. Vybral jsem některé jeho 

texty a myšlenky, není to uspořádané, ale je 

zajímavé, o co se snažil a proč se nyní necituje. Jak 
si představoval, že se lidé dostanou ze stálého 

marasmu.“ 

 Petr Sak  ve svém příspěvku Neslavné 

výročí cenzury uvádí: „Psát v souvislosti se 

současnou vládou pouze o cenzuře bych považoval 

za nedostatečné, protože cenzura je součástí 

systému.“ V textu poukazuje na příkladech, že se 

vláda necítí jako součást společnosti a českého 

národa. V závěru uvádí: „Žijeme ve společnosti 

oživlé Orwellovi dystopie s ministerstvem pravdy a 

newspeakem.“  Na dalších stranách najdeme 

příspěvky z pera  Marka Řezanky, Davida 

Martínka, Karla Sýse a Lenky Procházkové 

upozorňující na přepisování historie z hlediska 

výsledků 2. světové války a role Rudé armády, i 

současné rusofobie. 

 Epigramy, aforismy a básněmi nás v tomto 

čísle Lípy zásobují Lenka Kunčarová Dítková, 

Ivan Fontana, Jiří Haussnann, Zdeněk Nejedlý, 

Josef Pepa Nos, Kateřina Šestáková Novotná, 

Marek Řezanka, Karel Sýs, František Uher, Jan 

Zeman a Jiří Žáček. 
 Na neodpovědné nakládání s naší minulosti 

upozorňuje v reakci na rozhovor Jiřího Dolejše pro 

iDnes.cz Jiří Jírovec v článku K budoucnosti levice 

v ČR. Autor rozebírá jednotlivá období let 1948 – 

1989. K pražskému jaru 1968 mimo jiné uvádí: 

„Pražské jaro navázalo na evropské rozvolnění 

šedesátých let. Ukázalo se,že pouhá výměna vedení 

a ochota lidí schůzovat nic neřeší, pokud neexistuje 

politický program, který by bral v úvahu realitu 

geopolitických zájmů mocností. Nebylo jasné, co 
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bylo možné podniknout v ekonomická a politické 

struktuře té doby. Akční program byl snůškou plků, 

velmi podobnou programovému prohlášení vlády z 

roku 2022: Povedeme si jinak, ale správně. V 
závěru pak uvádí: „Levice přežije jedině tehdy, 

pokud se nebude bát obhajovat to positivní. Co bylo 

dosaženo v období 1948 – 89 a bude ochotná 

postavit se proti fašizujícím sahám současné fialové 

„Národní fronty“. … Levice by musela najít 

ekonomy, politology i filosofy, aby zmapovali 

období 1946 – 89. Bude tp vyžadovat odvahu, 

protože hloupost spojená s propagandou a 

zákonem o protiprávnosti minulého režimu 

posunula naši minulost nejen mimo zákon, ale – a 

to hlavně – mimo kontext dějin minulého století.“ 

  Na těchto stránkách není prostor 

komentovat jednotlivé články v tomto čísle Lípy, 

uvádím proto alespoň autory a titulky, které 

prozrazují jejich obsah: Lubomír Man – Proč asi 

byl Řezníček  z ČT až tak „nestranný“, O 

„demokratičnosti“ ukrajinského režimu, Jiří 

Jírovec -  Příčiny Babišovy prohry, Marek 

Řezanka – Svět na straně pravdy, Odmítněme 
politický proces, Vysoce toxický kabinet, Občanova 

volba, Petr Sak – Vzdělanostní a intelektuální 

úpadek MV ČR, hrozba pro demokracii a lidská 

práva (rozhodně stojí za přečtení), Jiří Jaroš 

Nickelli – Norimberský soud o Katyni, Útoky na 

Slovany Západ koná již po desetiletí, Idea, že 

Rusové vrátí Krim a (staro)nová území RF, se jeví 

jako bludná, Ukrajina podle Arestoviče? Samé 

otazníky, Miroslav Kavij – Vzkvétající fašismus na 

summitu CME, Kdo se ptá, dostane pěstí do hlavy, 
Hořká příchuť výročí vzniku NATO, Ministryně 

války Jana Černochová druhou řeznicí? Lenka 

Procházková – Bojový duch a cenzura, Jan 

Schneider – Je Lipavský jen hlupák, Ochuzený uran 

na Ukrajině, Jan Zeman – Nad rekordním deficitem 

státního rozpočtu ČR, Eva Novotná -  Nespokojení, 

Jak ti „dobří“ obohatili lidstvo ochuceným uranem, 

Projev na Václavské náměstí 6. 5. 2023, Václav 

Novotný – Pomoc Ukrajině, Historie.cs, Petr 

Žantovský – O mediálních stigmatech. 

 Jako vždy publikuje Lípa i zahraniční autory. 

V prvé ředě je třeba zmínit výtah z projevu  

Vladimíra V. Putina z 21. 2. 2023. Dalšími autory 

jsou Gilbert Doctorow – Do půlnoci zbývá už jen 
nanosekunda, Nikita Michalkov – Otevřený dopis 

Radě Evropy, článek, který byl na internetu již 

zablokován – Scott Ritter z povraždění obyvatel Buči 

obvinil ukrajinské policisty, Paul Craig Roberts – 

Rusko se už nadvládě Západu nevzpírá?, Co 

obžaloba Trumpa znamená,  Dava Decamp -  Bílý 

dům je proti vyhlášení příměří na Ukrajině, Pavol 

Janík – Postoj Európanov k neutralite, Ako je to s 

územiami, Československo rozvrátil Havel, V 

bludisku krivých zrkadiel, Nenávidia Rusko, lebo 
milujú Sovietsky zväz? Od slov k činom. 

 Poslední strany opět zaplnili známí autoři – 

Josef Pepa Nos, Karel Sýs, Ivan Hofmann, Jan 

Kristek, Jan Korál, Martina Landergott, Jan 

Poláček, (naše brněnská) Libuše Gottwaldová 

Peringerová, Jan Dawidko, Tomáš Syrovátka, 

Lubomír Mann, Jan Schneider a Jaroslav Čejka. 

Nechybí samozřejmě kalendárium osobností kultury 

na 3. čtvrtletí. 
 Jako vždy redakce Lípy své čtenáře příjemně 

překvapila a dodala řadu podkladů a argumentů pro 

diskusi.            Aleš RŮČKA 

 

          Vzkaz příznivcům Prague Pride 

          Dvojice, která zplodila první dítě 

          se jmenovala Adam a Eva. 

          Nikoliv Adam a Eda. 

 

 

Karel Sýs 

PANÍ UČITELKO 

UŽ NÁM MŮŽETE LHÁT 

Učebnice lze zečernit 

historii nikoliv 

A na dveře od Blaníku 

je každý zámek krátký! 

 

 

MÍRNĚ POLITICKÝ PRŮVODCE LETOŠNÍM LÉTEM 

V našem případě dobou od jednoho vydání ECHO do druhého – od půle června do půle září.  

Prázdninový čas zpravidla provází úsloví – Léto budiž pochváleno! Totiž samozřejmě ano. Jako 

období čerpání dovolených, (pokud to jde) zvolněného tempa na pracovištích (protože v našich zemích 

nemáme siestu, ačkoliv veder už téměř jako tam, kde ji s pochopením užívají), jako sezóna 

„kutilských“ pracovních úrazů při zvelebování svých zahrad a nemovitostí a v neposlední řadě i 

období „bohulibého“ sporého oblečení na veřejnosti… Bohužel, již druhým rokem je pár stovek 

kilometrů od naší východní hranice vedena otevřená horká válka, do níž jsme neustále aktivně stále 

více vtahováni, což poklidné plynutí léta zásadně ruší.  

Takže především – je třeba neustále odmítat 

válku! Válka je mezinárodně odmítnutým 

způsobem řešení mezinárodních sporů, je 

mezinárodním zločinem! Není přitom úplně 
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podstatné, že se jí třeba zrovna válka neříká. 

Avšak pozor! I základní kodex mezinárodních 

vztahů, Charta OSN, uznává právo na obranu a 

zná se i k právu na potlačování fašismu! A zde se 

dostáváme k nikoli letně, ale politicky žhavé 

současnosti, kdy se v realitě naší společnosti vede 

těžký souboj o postoj jak k této konkrétní válce, 

tak k válce obecně.  Na jedné straně stojí naše 

marxistické názorové východisko, stojící na 

kauzalitě dějin, na pozicích mezinárodního 

práva a také na racionální analýze příčin 

konfliktů a směru vývoje globálního světa včetně 

pravděpodobně katastrofálních  dopadů (světové) 

války a na straně druhé stojí, bohužel převládající, 

povrchní nahlížení na svět přes novinové titulky 

prizmatem nevyhnutelného vítězství nad prý 

morálně méněcenným nepřítelem (?), 

neuznávajícím jakési nedefinované západní 

„hodnoty“, bez ohledu na (naše) povinné oběti …  

 Je to téma na román a ne na krátký článek. 

A tak jen krátce připomenu, že do tohoto téma a 

léta patří hned dvě významná výročí – letos 78. 

výročí bombardování japonské Hirošimy a 

Nagasaki v srpnu 1945 a 55. výročí invaze(?) 

vojsk pěti zemí Varšavské smlouvy do ČSSR. 

V prvním případě je snahou našeho mejnstrímu 

skutečnosti pokud možno mlžit a zlehčovat (z 

mého osobního pohledu spáchání ohavného 

válečného zločinu Spojenými státy 

americkými) a ve druhém případě pak 

samozřejmě také mlžit, ovšem za intenzivního 

vytváření a posilování nového, historii 

vzdalujícího příběhu (čili tzv. narativu), naprosto 

diskreditujícího Sovětský svaz/Rusko, socialismus 

a v neposlední řadě i naše dnešní vlastenecké 

hnutí.  

 Nelze přitom nepřipomenout, že války 

nemají jen podobu otevřeného vojenského střetu, 

ale že jsou zpravidla důsledkem předchozí 

neúspěšné politiky hospodářské diplomacie 

v rámci odvěké války o (cizí) zdroje. A protože 

v globalizovaném světě již skutečně takřka 

všechno souvisí se vším, je nezbytné si k získání 

co nejobjektivnějšího obrázku situace naší vlastní 

země a národa na světovém hřišti skládat 

souvislosti mnoha jiných událostí. Jako například 

summit v Džiddě 5. srpna (který zviditelnil proces 

naléhavého Západem hledání pověstné tesařovy 

díry z průšvihu na Ukrajině) a samozřejmě 

summit zemí tzv. BRICS, v JAR 22. – 24. 8., 

který byl dlouho očekávanou událostí, jejíž 

význam je zvláště naším mejnstrímem důsledně 

přehlížen (aby nemusel přiznat, že sice (možná) 

chápe, co se odehrálo, ale že se to značně vymyká 

prosazované ideologii „vítězného Západu“). Když 

do vznikající mozaiky vložíme další dílky, jako 

státní převrat/protikoloniální vzpouru v Nigeru na 

konci července anebo třeba okrajovou (?) událost 

požehnání Rusům Papežem 25. 8. … Nu, prostě i 

bez třídně ideologické analýzy je vidět, jak se svět 

„pax Americana“ postavený na koloniální 

nadvládě hroutí v přímém přenosu - a nám (ČR a 

národům „česka“) zřejmě brzy půjde o holé 

přežití.        

 Tím se dostáváme k našemu vlastnímu 

malému dvorečku a výběru z událostí, které na 

něm toto léto proběhly. Začněme vzpomenutím 

úspěšné besedy s bloggerem Vidlákem – 

Danielem Sterzikem, která proběhla ještě v červnu 

a byla druhou akcí, kterou uspořádala ve 

spolupráci s MěV KSČM občanská iniciativa 

Svítíme proti válce a Fialově vládě alias 

„světlušky“. Jen krátce – prodiskutovalo se toho 

při bohaté účasti hodně, tak říkajíc „od Šumavy po 

Volyň“ a rozcházeli jsme se ujištění, že 

vlastenecký svorník a „selský rozum“ má 

vzhledem k situaci pro spojování malých iniciativ 

do vlivného národního hnutí zásadní význam a že 

Vidláka zcela jistě k besedě opět pozveme. 

Podobně vyšší než obvyklou účast měl i diskuzní 

čtvrtek 29. června, kterému je věnován samostatný 

článek tohoto čísla. Lze přitom jen vyslovit 

politování, že vyšší účasti než řekněme obvyklé 

sestavy se nedočkala demonstrace při příchodu 

„poutníků Pochodu smíření“ v sobotu 24. června u 

Mendlova náměstí, kde bylo právě možné dát 

najevo, co si jako vlastenci myslíme o převracení 

historie. No ona předchozí den uskutečněná 

demonstrace „Pochodu za mír“ na Malinovského 

náměstí, kdy se pod organizační záštitou hnutí Ne 

základnám sešla v našem čtyřsettisícovém městě 

necelá dvoustovka účastníků, aby se vyslovila 

proti právě do parlamentu k ratifikaci směřující 

Dohodě o obranné spolupráci s USA (DCA). 

Dlužno dodat, že nebýt projevu předsedkyně 

KSČM Kateřiny Konečné, byl by z akce s jinak 

silným vlasteneckým potenciálem docela 

propadák. Hmm, asi už léto …? Nepřekvapuje pak 

už, že zcela stranou pozornosti celé tzv. 

protivládní alternativy zůstaly tak zásadní věci 

jako novela některých zákonů o obraně, brannosti 

a bezpečnosti (zákon 178/2023 Sb.) a nová 

Bezpečnostní strategie ČR, schválená vládou 28. 

6.! Jak se nechal slyšet prezident Pavel – jsme ve 

válce a musíme přinášet oběti. To jako fakt? A 

proč? Aby se vlk Západu nažral a bez obětí?? 

Také zaznělo na internetu: NE, SVÉ DĚTI JIM 

NEDÁM! 
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Nakonec ještě něco do startu podzimní sezóny. U 

nás v Brně začala již v srpnu, když jsme se asi 

dvacítka aktivistů kolem „světlušek“ sešli v galerii 

v domě Skleněná louka k besedě s Vítězslavem 

Pilmaierem a Štěpánem Richardem z Národní 

rady obnovy k tématu „Jak tvořit buňky, v čem je 

jejich sila a jak je šířit dále“. Téma bylo sice 

zajímavé, ale věcnou podstatou asi nebylo pro 

velké město dobře určeno. Určitě se však k tématu 

vrátíme, protože prostě jíst a pít se musí a bez 

zdrojů vody a potravin to jaksi nepůjde a 

družstevní princip nás možná zachrání i obecně. 

Co je však významné – dohodou na síti 

kontaktních dobrovolníků došlo k dalšímu 

pokroku v integraci vlastenecké národní obrody 

do podoby téměř bych řekl „českého národního 

obrození 21.“ No a tady prostě KSČM nesmíme 

stát stranou!! A 1. září také začíná nová sezóna 

svícení proti válce. Takže nechť je nás každý 

pátek v sedm „u exekutora“ se svíčkou stále více a 

určitě se i do konce září sejdeme u nějaké 

zajímavé besedy.   Václav Fišer 

 

ROZHOVOR-Nejstarší veterán Korejské války vzpomíná 

 

Šestadevadesátiletý občan Rosic u Brna, plukovník v.v. Antonín Malach, žil rok na Korejském 

poloostrově. Přijel tam v roce 1953 pár dní po ukončení krvavé války jako pobočník velitele 

Československé jednotky umístěné na demarkační linii mezi oběma znepřátelenými Korejemi. 

Společnost národů tam vyslala jednotky nezúčastněných států, aby mezi dosavadními nepřáteli 

dojednaly mír. 

 

Jako člen Dozorčí komise neutrálních národů 

Malach odjel do Asie původně na tři měsíce. Vrátil 

se ale až za rok. Manželka zůstala doma se dvěma 

dětmi a čerstvě narozeným třetím synem. Ten před 

pár dny oslavil sedmdesátiny jako profesor 

ostravské univerzity. Když se tento veterán z Koreje 
vrátil, nejmladší syn už chodil a vítal ho u dveří. 

Vyjednávalo se na demarkační linii mezi oběma 

Korejemi v Pagodě míru. Zúčastnění se pořád 

hádali, mezinárodní Dozorčí komisi se přesto 

podařilo udržet mezi nimi mír. 

Ve své vysoké funkci se Antonín Malach tehdy mohl 

pohybovat po Severní i Jižní Koreji a na jednáních 

se setkal dokonce i s Kim-Ir-senem,  

kterého zažil i vtipkovat. »Ptal se nás, jak žijeme, co 

děláme. Dokonce měl i smysl pro humor. Smál se, že 
se narodil v den zániku Titaniku, ale přesto věří, že 

jeho země bude žít,« svěřil se veterán. V zemi viděl 

Malach mnoho zničených věcí a lidí zmrzačených 

válkou. Pohled na rozbitou Koreju jej provází 
dodnes. »Oni neměli nic. Vše jsme si na misi do 

Koreje museli přivést, dokonce i koření. Byli hrozně 

zbídačení válkou,« vzpomínal. 

Před čtyřmi roky ke svým 92. narozeninám vydal 

Malach svoji knihu vzpomínek na tyto události s 

názvem "Co vyřeší válka." Publikaci pokřtil na 

Moravském náměstí v Brně. Protože má dodnes 

slabost pro krásné ženy, při autogramiádě se dal 

vyfotografovat se svými favoritkami. Rosického 

vojenského veterána jsme požádali o zodpovězení 
několika otázek: 

*Jak hodnotíte dosavadní vztahy mezi oběma 

Korejemi po sedmdesáti letech? 

Vztahy mezi oběma částmi Korejského  

poloostrova jsou dlouhodobě vlažné. Velké naděje 

a jisté spřátelení nastalo v období, kdy se konala 

v Soulu v roce 1984  XXIV. letní Olympiáda. 

Potěšilo mě, že tam zazněla v obou částech země 

oblíbená krásná korejská národní píseň Ariran. Je o 

dívce, která čeká, až na stráních rozkvetou azalky a 
k ní přijde láska. Melodie této písně mě zaujala, 

koupil jsem si starokorejský hudební nástroj senap, 

naučil jsem se na něj hrát a symbolicky jej daroval k 

sedmdesátým narozeninám synu Josefovi, kterého 

jsem viděl poprvé při svém návratu domů v roce 

1954. 

*Co byste doporučil k tomu, aby se vztahy mezi 

Korejemi zlepšily či vyřešily? Proč? 

Obě části Korejského poloostrova prokázaly 
vysokou technickou schopnost. V běžných 

domácnostech se u nás používají vyspělé 

jihokorejské výrobky a jihokorejci se přihlásili do 

soutěže o dostavbu naší jaderné elektrárny.Většina 
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států zaujímá vůči Severní Koreje izolovaný postoj, 

Exprezident Donald Trump však dokázal s Kim 

Čong Unem jednat. 

Je až neuvěřitelné, že se Severokorejcům podařilo 
vyrobit jako jednomu z málo státú světa jadernou 

zbraň na úkor životní úrovně. Spojením by vznikl 

silný stát. Brání tomu však politické důvody. Na 

jedné z mezinárodních konferencí válečných 

veteránů jsem o této otázce hovořil s jihokorejským 

delegátem. Dospěli jsme k názoru, že kdyby se do 

toho nepletly velmoci, Korea už byla dávno 

sjednocena. 

*Prozraďte něco navíc, co jste nezachytil ve své 

knize Co vyřeší válka. Proč je tomu tak? 
Byl jsem účastníkem mírové mise v době, kdy 

panovaly přátelské vztahy mezi ČSSR a Severní 

Koreou. Byl jsem tehdy svědkem vydatné pomoci 

z naší strany, např. jsem byl přítomen předávání 

škodovácké lokomotivy. Protože prakticky všechny 

vlaky byly zničeny kobercovými nálety, velmi mě to 

citově dojalo a byl jsem na svoji vlast hrdý. 

*O svých zkušenostech z tehdejší Koreje občas 

besedujete se zájemci v Komunitním centru pro 

válečné veterány v Brně. S jakým ohlasem? 

Lidé přijímaly mé zážitky s pochopením a měli 

četné doplňující otázky. 

*Jste nejstarší veterán tohoto Komunitního 

centra, přibližte nám jeho činnost? 

Váleční veteráni, kterých je u nás již přes 15 

000, mají zvláštní úlohu v otázkách války a míru. 
Poznali následky válek na své kůži a mohou působit 

svými zkušenostmi zejména na mládež a 

děti.V tomto smyslu dobře plní svoji úlohu 

Komunitní centrum válečných veteránů v Brně, 

které bylo v ČR založeno jako první. Stará se o 

válečné veterány např. tak, aby našli po skončení 

misí práci, organizuje výstavy, besedy a rozvíjí 

bohatou činnost včetně mezinárodních konferencí ve 

spolupráci s Univerzitou obrany za podpory 

Vojenské nemocnice Brno. 
*Jak vidíte současnou žhavou mezinárodní 

politicko-vojenskou situaci ve světě? 

Nemohu pochopit, že s rozvojem vzdělanosti a 

zlepšujícími se životními podmínkami dochází ke 

sporům o území. Vázne zřejmě výchova v rodinách 

a ve školách. Mezinárodní organizace by měly mít 

větší autoritu, velmoci by měly mírnit své 

požadavky a uplatňovat více tolerance. 

*Co byste sám chtěl říct od plic našim čtenářům? 
Více vzájemného porozumění a úcty k životu. 

(vž)           FOTO - Markéta MALÁ 

 

Poznámka redakce: Tento rozhovor uveřejnila Naše pravda ve čtvrtek 24. srpna 2023. V sobotu 26. Srpna 

plukovník Malach zemřel. Čest jeho památce!

 

 

Říjnové kalendárium 

1. 1939 - přepadení Polska Německem, počátek 2. světové války 

 1944 - zveřejněna Deklarace o převzetí moci na Slovensku 

2. 1969 - zemřel Ho ČI Min 

 1945 – vyhlášení nezávislosti Vietnamu (Vietnamská demokratická republika) 

3. 1948 - zemřel Edvard Beneš 

4. 1976 - zemřel Ladislav Novomeský 

5. 1920 - delegáti celost. Konference marxistické levice v Praze žádali zahájit jednání o přijetí do KI 

8. 8.-10.9.1900 - IV. sjezd ČSSD 

 1943 - popraven Julius Fučík 

 1941 - zahájena blokáda Leningradu (8. 9. 1941 – 18. 1. 1944) 

1944 -zahájení Karpatsko – dukelské operace 

9. Den horníků 

14. 1937 zemřel Tomáš Garrigue Masaryk (* 7. 3. 1850) 

17. Den čs. Letectva 

 1980 - vznik polské Solidarity 

20. 1979 zemřel Ludvík Svoboda 

21. Den tisku, rozhlasu a televize (1920 vyšlo první číslo Rudého práva) 

 21.-27.9.1947 - vznik Informačního byra komunistických a dělnických stran 

23. 1938 - čs vláda vyhlásila mobilizaci 

25. 1920 – XIII. sjezd Československé sociálně demokratické strany dělnické, svolaný levicí, se sešel v     

Praze za účasti 69 % delegátů. Vyvrcholení rozkolu ve straně 

26. 26.-28.9.1925 - III. sjezd KSČ, Klement Gottwald zvolen členem ÚV a politbyra 
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27. Den čs. Železničářů 

 1941 – R. Heydrich protektor pro Čechy a Moravu vyhlásil stanné právo 

 1972 - 1. sjezd SSM 

28. Den české státnosti - státní svátek 

 1864 založena 1. Internacionála - Mezinárodní dělnické sdružení 

1951 – skupinou bratří Mašínů byl na stanici SNB Čelákovice zavražděn Jaroslav HONZÁTKO 

29. 1938 - Mnichovská dohoda 

30. 1938 - čs. vláda přijala mnichovský diktát 

 1941 – začala bitva o Moskvu – operace Tajfun 
 
 

SMUTNÉ ZPRÁVY 

Ilja Kreslík už naše akce neobohatí 

Narodil se 8.3.1954 v Brně. Herec, dabér a moderátor. Po studiích hrál divadlo v Národním divadle Brno i v 

Městském divadle Brno, od počátku 90. let byl však těžištěm jeho práce dabing. Kromě velkého počtu 

dabingových rolí ve filmech a seriálech, měl na svém kontě celou řadu komentářů k dokumentárním a 

instruktážním filmům a namluvil také nemálo audioknih. Vedle toho pracoval také pro reklamu a byl známý 

i jako moderátor brněnského studia Českého (dříve Československého) rozhlasu (například v pořadu 

TRŽNICE). Velkou měrou pomáhal při moderování našich akcí, ať už to byly oslavy 1. máje či oslavy 

osvobození. Účinkoval rovněž na akcích pořádaných Výborem národní kultury.  

Před kamerami debutoval v roce 1983 roličkou ve slavném televizním seriálu NÁVŠTĚVNÍCI. Zahrál si 

také v seriálech DETEKTIV MARTIN TOMSA, ČETNICKÉ HUMORESKY a HŘÍŠNÍ LIDÉ MĚSTA 

BRNĚNSKÉHO nebo v televizních filmech PÁTEK ČAS MOTÝLŮ (1989), SMRT V KRUHU (1989) a 

POŽÍRAČ MEDVĚDŮ (1996). Čest jeho památce, bude nám všem chybět. 

                              Martin Říha, člen vedení  MěV KSČM Brno 

Za Jaroslavem Zdráhalem 
Redakce Echa obdržela smutnou zprávu: Dne 18. srpna 2023 skonal RSDr. Jaromír Zdráhal. Tuto zprávu 

s pohnutím přijali všichni, kdož ho znali. Život soudruha Zdráhala byl nerozlučně spjat s myšlenkami 

komunistického hnutí, i proto se stal na dlouhou dobu pracovníkem aparátu komunistické strany. Znali jsme 

ho jako přesvědčeného, poctivého a pracovitého komunistu jak v osobním životě, tak při výkonu funkcí, 

jimiž byl stranou pověřen, naposledy jako ideologický tajemník MěV KSČ. I po převratu v listopadu 1989 

se aktivně zúčastňoval stranické práce v rámci základní organizace. Takový zůstane v našich vzpomínkách. 

Aleš Růčka 

Odešla významná vlastenka a badatelka 
Smutná zpráva, kterou nám poslala dcera paní profesorky Masarykovy university dr. Stanislavy Kučerové, o 

jejím úmrtí ve věku 96ti let, nás všechny vlastence velmi rozrušila. Paní profesorka Pedagogické fakulty 

Masarykovy university v Brně Stanislava Kučerová zůstane zapsána zlatým písmem v dějinách nejen 

pedagogiky a literární historie, ale jako významná vlastenka hájící národní kulturu a dějiny českého národa i 

v době šílící a vymknuté z kloubů, jak by pravil Shakespeare o dnešním třeštění.  

Jen namátkou - její vynikající práce o původu a díle Boženy Němcové, její vzpomínky na okupaci a na 

chování tzv. sudetských Němců - vrahů českého národa, její pronikavá analýza padíla  hanobícího české 

dějiny, zvaného "Podiven" (pod pseudonymem se skrývají jména jednoho politika a dvou tendenčních 

historiků), mnoho článků věnovaných významu našich osvoboditelů od německého fašismu, pronikavé 

rozbory  neoprávněnosti obnovení tzv. Mariánského sloupu,  a pomníku velevraha Radetzkyho, jehož jméno 

zčeštují a  jeho konání dnes adorují zcela neoprávněně jistí novináři. 

To vše a mnohé další zůstane pronikavou nepominutelnou stopou v moderní historii nejen naší země, ale i 

bratrského Slovenska, kdy rozbití společného státu paní profesorka vnímala zvláště bolestně. 

Českým národním listů pak patří velké poděkování, za publikaci řady jejich odborných a zasvěcených statí, 

které nám vlastencům znovu zpřesnily a osvětlily řadu často i neznámých detailů z  československé literární 

historie, ale i fakta například týkající se odsunu brněnských a jiných Němců z osvobozeného státu. 

V našich vzpomínkách a ve svém díle bude paní profesorka Kučerová navždy zapsána nesmazatelnou 

stopou. Čest její památce.                      Jiří Jaroš Nickelli 
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Neúprosný verdikt statistika: Provoz ukončit 

Ke stavu objektů v jedné budově nad sebou položených objektů Univerzitního kina Scala a Divadla 

Bolka Polívky v Brně se vyjádřil statik nekompromisně: Provoz ukončit! 

Kromě dříve zjištěných závad na konstrukci 

zastřešení této stavby na Jakubském a Moravském 

náměstí se při právě prokračujícím stavebně-

technickém průzkumu objevily další závažné 

poruchy. A to na nosných sloupech v úrovni 

stropu nad kinem. V tuto chvíli je tedy jasné, že 

ani jeden sál není možné nadále využívat (hrozí 

zřícení budovy). S oběma postiženými subjekty 

jsou zástupci města v úzkém kontaktu, jejich 

stanoviska se připravují. Městskou budovu bude 

potřeba otevřít a vnitřek postavit znova. 

Město zjišťuje co by náprava havárie rozpočet 

Brna a další zdroje stála, kde nečekaně tyto velké 

sumy vzít. Na přetřesu jsou i náměty budovu 

zboutrat a postavit ji znovu nebo ji prodat. 

Masarykově univerzitě dělá hajejího podzemního 

kina Scala čáru přes plány aktivit v nadcházejícím 

akademickém roce. Divadlo Bolka Polívky dle 

poslední verze zatím zřejmě využije ke své 

činnosti Dělnický dům v Brně - Židenicích, 

Juliánově.     

      (vž) 

 

Za Jaroslavem Matějkou 

 

Dne 9. září 1927 se narodil v Ivančicích Jaroslav Matějka, spisovatel, scénárista, publicista, filmař, 

historik, filozof, jehož rozsáhlé dílo, inspirované Moravou, znalostí zvyků a tradic přináší i dnes 

poučení a radost.  Kdo by neznal film podle jeho scénáře Náš dědek Josef, nebo seriál Rodáci. Mnozí 

znají jeho knihy Tři na konečné, Strýcové jdou do nebe, Pane blázen, kolik je hodin nebo Tatíček 

alkohol, Jakub Nemrava, Kam jdete rodáci, Rodáci a odrodilci, Na pokraji konce  a další beletrii.  

Jeho románová tvorba je široká. 
Jaroslav Matějka pocházel z rodiny 

živnostníka. Jeho otec byl za války vězněn, sám byl 

za okupace vyloučen z reálného gymnázia v 

Ivančicích. Od r. 1943 tak pracoval jako dřevorubec 

a lesní praktikant. V té době se zapojil do 

partyzánské činnosti. Po válce Jaroslav Matějka 
vystudoval vyšší lesnickou školu v Hranicích /1949/ 

a následně Vysokou školu politických a 

hospodářských věd v Praze /1953/. Po absolvování 

vojenské základní služby pracoval na Vojenské 

politické akademii Klementa Gottwalda v Praze, 

následně přešel do Ústavu dějin KSČ při ÚV KSČ. 

Méně známé je, že soustavným studiem dosáhl titul 

kandidáta historických věd, stal se docentem 

filozofie a napsal kolem dvou desítek odborných 
knih např. Život Sira Winstona, Gottwald, Socialisté 

jeho Veličenstva, Machiavelistické etudy, nebo po 

roce 1989 Churchill, Roosevelt, De Gaulle, Hitler. 

Přispíval do  řady novin a časopisů např. Rudé 

právo, Stráž lidu, Svět v obrazech, Tvorba, Kmen, 

Literárních měsíčníků ... Za svoji tvorbu  získal řadu 

ocenění,  stal se laureátem Státní ceny Klementa 

Gottwalda a zasloužilým umělcem. 

Vzdělaný, moudrý a statečný člověk Jaroslav 

Matějka nepřevlékl kabát ani po r. 1989 jako mnozí 
jeho současníci a zůstal jasně vždy na levici. Mnozí 

se k němu přestali hlásit, přesto, že za velmi slušný 

honorář, co dostali za role v jeho seriálech se už 

tolik nestyděli. O nich napsal Jaroslav Matějka: 

“Živil jsem ve svých seriálech v jednom dvě stě 

padesát sedm a ve druhém tři sta třicet tři herců, tedy 

skoro všechny, co byli tehdy k mání. A tak si 

dovoluji poznamenat, že je dobře znám... Ze 

zbabělosti, prodejnosti, nebo z profese, která činila 

vždycky z většiny komediantů  poslušné služebníky 

vrchnosti.“  A já si vzpomínám, že tak jako člen ÚV 
KSČM uměl svoji kritiku otevřeně a bez servítek 

namířit proti komukoliv ve straně, tak i uměl chápat  

postoje obyčejných lidí, i těch herců, kteří nenašli v 

sobě dostatek odvahy postavit se novému 

společenskému řádu- kapitalismu. O nich několikrát 

pronesl, že mnozí jsou na levici,  jen se bojí se k ní 

veřejně přihlásit, aby nepřišli o chleba. O dnešní 

„demokracii“ to něco svědčí. 

Jeho životní zkušenosti a hloubka poznání 
mu nedovolila přestat pracovat ani v důchodu v 

obhajobě zástupů předchozích generací, které 

usilovaly o sociální spravedlnost. Pokud mu 

zdravotní stav dovoloval, psal do Haló novin svoje 

pravidelná páteční zamyšlení, které následně vyšly i 

knižně v nakladatelství Futura. Jeho texty jsou 

prodchnuty především upřímným vlastenectvím a 

zájmem o prosté lidi. Zemřel 17. dubna 2010, ale 

jeho dílo je zde dále i k poučení dalších generací. 

Chtěla bych proto připomenout některá z jeho 
poselství z jeho „Pátečních zamyšlení“. 

V článku „Mrtví omluvte se!“ napsal:“Nelze přece 

vést dějinné spory tak, aby se musely oběti omlouvat 

svým katanům a mrtví omlouvat živým. Navíc 

nehodným jejich odkazu.“/ HN 1994/ 
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Pro nás „Brňáky“, kteří každoročně 

protestují proti pochodu Pohořelice -Brno, který 

zkresluje poválečnou dobu v Brně a nepravdivě líčí 

odsun brněnských Němců z Brna, stojí za 
zaznamenání jeho postoje v polemice s tehdejším 

ministrem kultury Pavlem Dostálem v článku 

„Pokleslé národovectví“. Píše: „Nejsem proti 

usmíření a překonání minulosti, i když jsem si v ní 

já i moje rodina  užili od Němců  své. ...Nikdy jsem 

nebyl stoupencem, těch, kteří chtěli  přisuzovat 

jakémukoliv národu kolektivní vinu. Avšak u 

sudeťáků je tomu trochu jinak. Byly mezi nimi 

výjimky a také těmto antifašistům byla ponechána 

možnost zůstat v československé pospolitosti. Jenže 
v pětatřicátém roce volila Henleina, s výjimkou 

komunistů a sociálních demokratů, celá německá 

komunita… .Šedesát procent příslušníků nacistické 

okupační správy v protektorátu, včetně Gestapa, 

pocházelo ze Sudet a ze sudeťáků se také formovaly 

nejelitnější divize SS… Jejich poslanci v čele s 

Frankem rozbíjeli republiku a dopouštěli se 

velezrady. Na hrůzných zvěrstvech vůči Čechům se 

aktivně i pasivně podílela podstatná část 
Sudetengemeinschaft…“./HN 1996/ 

V článku „Mimikry“ např. napsal:“V 

pražském jaru opět mnozí, kteří v padesátých letech  

roztáčeli  kola mlýnů té doby, stáli najednou v 

prvních řadách „bojovníků za obrodu“ a chtěli ty 

mlýny rozbourat i s vantrokama. Před časem se 

objevili znovu… Takže tady dnes potkáváme celé 

zástupy v nových kabátech, s novým zbarvením 

pleti. S pěnou u úst sočí na to, co bylo, aby se 

snadněji zapomnělo na to, co byli.“/HN 1994/. 
V článku „Mstí se disidenti národu?“ 

rozebral politickou naivitu disidentů, které stejně 

nakonec nový režim brzy odstrčil „jako kotě od 

mléka“ jak napsal. / HN 1995/. V článku „Hříchy 

otců“ stojí za zaznamenání jeho názor:“ Pro některé 

lidi, kteří teď dělají politickou či jinou kariéru, by 

bylo nejlepší, kdyby se narodili ze zkumavky, pokud 

možno anonymní. Alespoň by se nemuseli zříkat 

svých otců anebo si vymýšlet lži o tom, jak se s nimi 

kdysi museli rozejít“. Na řadě jmen ukazuje, jak je 
politováníhodné, jak plivou na dílo svých předků, 

jak se stydí za své otce, když ne slovy tak svými 

činy. /HN 1995/ 

V článku „Kolaboranti a vlastenci“ nešetří 

ty, kteří se za války zaprodali a kolaborovali s 

Němci a ukazuje na současné nebezpečí 

zpochybňování výsledků druhé světové války. 

Píše:“Jestliže se nepostaví čeští vlastenci, bez 

ohledu na barvu politických strana a vyznání, v 

mohutné frontě odporu proti snahám rozpínavých 

Velkoněmců a jejich domácích pomahačů, skončí 

všechno  národní katastrofou.  A naši vnuci budou 

vzpomínat jako občané spolkové země  na svoji 
vlast, chodit v národních krojích na národopisné 

slavnosti a zpívat „krásný hled je na ten boží 

svět“./HN 1996 /. 

Připomínám ještě alespoň jeden z mnoha 

dalších článků, které hovoří i k dnešku „Hlas lidu- 

hlas boží“.Vox populi, vox dei. Stojí totiž za citace 

delší, kterými ve své předvídavosti upozorňoval kam 

nás vedou současní politici včetně Václava Havla, 

kam naše země spěje. Uvádí: “Kdy se může vůbec 

projevit hlas lidu? Ve volbách, referendu, plebiscitu 
nebo potom v ulicích, kdy lid – ten robustní a 

rozhořčený chlapík- začne šturmovat nebe, 

vypalující paláce, kácí trůny nebo žene s keserem 

prezidenty a předsedy vlád či jiné mocné. Tak jako 

tomu bylo v únoru čtyřicátého osmého roku. Také to 

ledaskoho pořád straší… Nesmělý požadavek ČSSD 

použít referenda i při vstupu do NATO označil 

Václav Havel za „hazardérství... Dokonce Zemanovi 

nezbylo než přiznat, že „Havel pohrdá lidmi“… Co 
se za těmito obavami z referenda vlastně 

skrývá?Jednak vyleštěné průzkumy veřejného 

mínění mohou být ošidné a zavádějící, protože 

nikdo neřekl jasně, koho se ti sociologové vlastně 

ptají... Mnozí pravicoví politikové prohlašují zcela 

otevřeně, jako třeba Ruml, že když budeme v 

NATO, tak bude jedno, jaká vláda tady bude 

panovat. Co kdyby toho jednou měli lidé v této zemi 

dost, a chtěli znovu zjednat sluchu tomu vox populi, 

vox dei? Budou tady přece američtí a němečtí 
vojáci, kteří zjednají v zájmu vnitřní bezpečnosti 

paktu a celé kapitalistické Evropy pořádek“. A jsme 

v dnešních dnech, které tak mistrně předpovídal 

Jaroslav Matějka. Ti co si zahrávají s národem a 

vnucují svoji vůli proti vůli národa by si měli 

uvědomit, že náš národ nemá jen Švejka, ale i v naší 

zemi občas zahřměl hlas lidu, když se s ním voralo. 

Přijetí smlouvy USA – ČR bez vyjádření vůle lidu v 

referendu takovým voráním je. Zastupitelská 

demokracie nezastupuje nikdy zájmy všech občanů. 
Jen lid je zdrojem veškeré státní moci, jak stojí v 

naší Ústavě. Jak píše Jaroslav Matějka:“Většina těch 

nahoře si mylně namlouvá, že nespokojený občan si 

odreaguje své pocity u volební urny, kde jednou za 

čas může něco říct k tomu, kdo mu bude dál 

otravovat život, pokud k té urně vůbec přijde“. /HN 

1998/.Všeho do času, jak říká staré české přísloví.

                       Anna Štofanová
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JUBILANTI KONČÍCÍHO LÉTA 
  Ve vrcholícím, či končícím létu slaví své narozeniny tyto členky a členové naší MěO: 

Dodatečně v červnu: 

Vladimír TOMSA, Jana GRÜNWALDOVÁ, Karel GRÜNWALD, Oldřich DRÁPAL, Ludmila 

MATYÁŠKOVÁ, Jan DOBIÁŠ, Jarmila FORSTOVÁ, Libuše DRBALOVÁ 

V srpnu: 

Alena BUREŠOVÁ, Marie CRHOVÁ, Marie MINÁŘOVÁ, Luboš DEML, Tomáš NEDOMA, Oldřich KŘÍŽ, 

Daniel BORECKÝ, Martin SCHUPLER, Libor SVATOŠ, Jan NAVRÁTIL, Jiří Hájek, Bedřich KAZDA, 

Erika BARTOŠOVÁ 

V září: 

Ruth BACÍLKOVÁ, Marie PREIZLEROVÁ, Jindřiška KREJČÍ, Milan KRIŠO, Miroslav DUDÍK, Věra 

NOVOTNÁ, František HASOŃ, Aleš NAVRÁTIL 

 

 Všem našim oslavencům přejeme do dalších let života pevné zdraví, hodně spokojenosti a dlouhá léta. 

ZO KSČM, LKŽ DOBROMYSL a redakce.                                                             did 

 

 

Karel Sýs 
 
 

DOZNÁNÍ 

Věčný omyl tunerů: věřit 

Že potopí-li flotilu mužů 

Jejich ženy se jim poddají 

Proto mě můžete leda získat 

Ale nikoli odradit 

 

KDO VLASNĚ VYNALEZL 

TUHLETU HUMANITU? 

Otrokář – lidumil nařídil 

ať negrům v neděli přimastí kaši 

Buržoa je vyzval: Mastěte si sami 

Každý si smí namastit co umí! 

Aniž křičte že vám stavbu bořím 

Sokl je špatný 

zmije je zazděná v základech  

 

Den 28. září je v České republice připomínán jako státní svátek – Den české státnosti. Tento svátek 

upomíná na rok 935, kdy byl velmi pravděpodobně zavražděn kníže Václav, český světec a symbol české 

státnosti. Následující dva dny se rovněž zapsaly černým písmem do historie naší země. Letos uplyne 85 let 

od doby, kdy byl 29. září 1938 podepsán Mnichovský diktát, jež následující den – 30. září – čs. vláda 

přijala. 

 

V této souvislosti 

Městský výbor Komunistické strany Čech a Moravy v Brně 
svolává 

CELOMĚSTSKÉ SHROMÁŽDĚNÍ OBČANŮ 

28.září 2023 v 9.00 hodin 

před budovou MěV KSČM Brno, Křenová 67 
(druhá část v zasedací místnosti MěV ve 2.poschodí) 

Program: 
 

Hymna ČR, zahájení, přivítání přítomných * Hlavní projev * Další vystoupení * 

Odhalení pamětní tabule * Závěr, pozvání na diskusi s přítomnými hosty v budově 

Pozvání přijali: 
 

Kateřina Konečná (předsedkyně ÚV KSČM), Jiří Paroubek (spolek Nespokojení), Jana Volfová (Česká 

suverenita sociální demokracie), David Tygr Ploc (Domov), představitelé levicových spolků a jejich 

prostřednictvím i jejich členové. 
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